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سرمقاله

 دگردیسی اقتصادی
در خاورمیانه

ادامه از صفحه یک
قرار دادهای چین با این کشورها در بازاری 
که در ان رقابت حرف اول را می زند و تضمین 
ارایه و عرضه برای اقتصاد ایران حتما ناراحت 

کننده است.
از  دقیقا  گذتشه  سال   ۱۰ در  که  اقتصادی 
زمان تحریم های اتمی تا امروز اقتصادش یک 
سوم شده است و درامد سرانه نیز به شدت به 

تحلیل رفته است.
اقتصادی که به دلیل عدم سرمایه گذاری در 
بخش انرژی میرود که دیگر حتی صادراتی هم 
نداشته باشد و در کنار ریسک تحریم شما با 

ریسک های متعدد دیگر هم روبرو هستید.
در این شرایط اقتصاد ایران در حال از دست 
انرژی  بخش  در  خود  طبیعی  پتانسل  دادن 
است و رقبای منطقه ای نیز در جهت منافع 

ملی خود اقدام می نمایند.
نیز نشان می  اما حرکت چین  بین  این  در 
دهد که بیخود در این سالها به دومین اقتصاد 
را  واقعه  علاج  انها  است،  نشده  بدل  جهان 
برای  انرژی  امنیت  و  اند  وقوع کرده  از  پیش 

انها همه چیز است.
چین نیز بر اساس منافع ملی خود در یک 
چینی  کند،  می  فعالیت  المللی  بین  سیستم 
اقتصاد  از  برجام  از  امریکا  خروج  از  بعد  ها 
ایران بیرون رفتند و تقریبا فاینانس و سرمایه 
ما  فقط  و  کنند  نمی  ایران  در  گذاری خاصی 
شاهد خودرو های چینی و قطعات چینی انها 

و فروش محصولات مصرفی هستیم.
اقتصادی  رشد  که  است  کرده  ثابت  چین 
برایش اولویت است و برای رسیدن بدان هر 

کاری می کند.
در این راستا کشورهای اطراف ایران همانند 
عراق و ترکیه نیز در حال ثبت رکوردهای رشد 
اقتصاد هستند و این این یعنی بازار صادراتی 

ایران را محدود و محدود تر می کنند.
 ۷ امروز  ایران  المللی  بین  اعتباری  ریسک 
از ۷ معادل -B  است و این امر سرمایه ذاری 
ایران  برای  را  بین المللی  مدت  بلند  و  میان 

نامقدور میکند.
رتبه اعتباری برخی کشورها 

A عربستان
AA -امارات
AAکویت
AA +قطر

Bعراق
BBاذربایجان

Bترکیه
و  کمتر  ریسک  بالاتر  اعتباری  رتبه  هرچه 
سرمایه گذاری در ان با امنیت بیشتری روبرو 

خواهد بود. 
اقتصادی،  های  ریسک  بهبود  بدون 
کشوری و سیاسی نمی توان به بهبود رتبه 
اعتباری چشم داشت و چینی ها هم این را 

می دانند.

خبر

اخبار

 ادامه بررسی طرح ارائه خودرو
 در بورس کالا در جلسه

کمیسیون صنایع
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی از ادامه بررسی طرح ارائه خودرو 
و  صنایع  کمیسیون  جلسه  در  کالا  بورس  در 

معادن خبر داد.
روح الله عباسپور در گفت و گو با ایسنا در 
تشریح جلسه روز یکشنبه )۲۰ آذرماه( کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت:  
دستور کار جلسه امروز کمیسیون در رابطه با 
طرح پیشنهادی آقای ایزدخواه در رابطه با ارائه 
خودرو در بورس کالا بود که الان بدون طرح هم 

ارائه می شود.
وی افزود:  درنهایت اعضای کمیسیون صنایع 
و معادن به این نتیجه رسیدند که خودرویی که 
در بورس ارائه می شود به قیمت پایه ای که مد 
نظر است فروش رفت و اگر کشف قیمت شد که 
بیشتر از آن قیمت مد نظر خودرو بوده در اختیار 

دولت قرار بگیرد.
بوئین زهرا در مجلس شورای  نماینده مردم 
جلسه  در  همچنین  گفت:   ادامه  در  اسلامی 
مسئولان  معادن  و  صنایع  کمیسیون  امروز 
که  داشتند  حضور  اصناف  بسیج  مسئولان 
گزارشی از اقداماتشان برای اعضای کمیسیون 

ارائه کردند.
خودرو  واردات  تعرفه  درخصوص  عباسپور 
نیز گفت:  منطقی معاون صنایع حمل و نقل 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در جلسه حضور 
داشتند و در پاسخ به سوالی که از ایشان شد 
گفتند که ۱۲ شرکت ثبت سفارش داده اند و در 
حال حاضر به دنبال تامین ارز و اقدامات بعدی 

آن هستند.

  دبیر ستاد حقوق بشر در بازدید از کانون 
اصلاح و تربیت تهران خبر داد

آزادی تعدادی از بازداشتی های 
زیر 18 سال

معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد 
استان  تربیت  و  اصلاح  کانون  از  بشر  حقوق 

تهران بازدید کرد.
به گزارش ایسنا به نقل از ستاد حقوق بشر، 
قوه  بین الملل  امور  کاظم غریب آبادی، معاون 
جمهوری  بشر  حقوق  ستاد  دبیر  و  قضائیه 
وضعیت  بررسی  ادامه  در  ایران،  اسلامی 
بازداشت شدگان اغتشاشات اخیر در تهران، از 
کانون اصلاح و تربیت تهران بازدید و با تمامی ۲۰ 
نفر بازداشتی زیر ۱۸ سال )عمدتا ۱۷ و تا ۱۸ سال( 
استان تهران از نزدیک گفت وگو کرد و در جریان 

وضعیت آنان قرار گرفت.
و  این  از  پیش  که  بشر  حقوق  ستاد  دبیر 
بزرگ،  تهران  زندان  از  گذشته  هفته  طول  در 
زندان زنان و بازداشتگاه های امنیتی نیز بازدید 
کرده بود، در نشست هایی جداگانه با مقامات 
تهران،  انقلاب  و  عمومی  دادستان  زندان ها، 
و  تهران،  امنیت  دادسرای  و قضات  سرپرست 
بازدیدها  نتایج  انقلاب  دادگاه  قضات  و  رئیس 
و گفتگوهای خود را با آنان در میان گذاشت و 

تصمیمات لازم در برخی حوزه ها اتخاذ گردید.
در نتیجه این بازدیدها و در ادامه تدابیر رئیس 
قوه قضائیه، تعدادی از بازداشت  شدگان دارای 

شرایط، با صدور قرارهای لازم آزاد شدند.

نصیرایی: 
مسدودسازی حساب بانکی افراد 

بی حجاب واقعیت ندارد

یک عضو کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی 
تصریح کرد: تصویب قانون جدید در حوزه عفاف 

و حجاب اصلاً مطرح نیست.
درباره  ایسنا  با  در گفت وگو  نصیرایی  مجید 
از  یکی  سوی  از  حاشیه ساز  اظهاراتی  بیان 
و  حجاب  موضوع  درباره  مجلس  نمایندگان 
افراد  بانکی  مسدودسازی حساب  ادعای  طرح 
بی حجاب با تاکید بر اینکه قطعاً بر زبان آوردن 
این حرف ها به مصلحت نیست، اظهار کرد: چند 
ماه است که در کمیسیون درباره موضوع حجاب 
و عفاف در حال بررسی مسائل هستیم و این 
که  با موضوعاتی  ارتباطی  اصلاً  نیز  پیگیری ها 
اخیراً مطرح شده است، ندارد. وی با بیان اینکه 
»اینکه بخواهیم در حوزه عفاف و حجاب قانونی 
نیست«  مطرح  اصلاً  کنیم،  وضع  مجلس  در 
است  زمان بری  روند  قانون گذاری  کرد:  تاکید 
چراکه برای تصویب موضوعی این موضوع ابتدا 
باید در کمیسیون تخصصی مربوطه نهایی شود 
و سپس در نوبت رسیدگی صحن قرار بگیرد و 
در نهایت نیز صحن بررسی شود. این نماینده 
مجلس همچنین عنوان کرد: حتماً همه نسبت 
به حفظ ارزش های جامعه مسئولیت داریم و 
مردم ما پای انقلاب و نظام شان ایستاده اند تا 
ارزش های اسلامی و ایرانی در جامعه در تمام 
شئون زندگی و ابعاد مختلف حفظ شود؛ ملت 
ایران دهن کجی به ارزشهای شان را نمی پذیرند و 
هر حرکتی که در جهت تضعیف این آرمان ها و 

ارزش ها باشد، محکوم به فنا است.

شاکی پرونده خبر داد
حکم اعدام »ماهان صدارت« از 
بازداشت شدگان حوادث اخیر 

متوقف شد
محمدرضا قنبرطلب، یکی از شاکیان پرونده 
»ماهان صدرات«، جوانی که در جریان حوادث 
اخیر بازداشت و به محاربه متهم شد، از توقف 

اجرای جکم او خبر داد.
به گزارش انتخاب، او نوشت:

ملت شریف ایران
ماهان  حکم  شب  نیمه  در  الهی  لطف  به 
مادربزرگ های  صدای  گردید.  متوقف  صدرات 
به  بی اعتنایی  با  که  کشورم  مردم  و  ماهان 
درخواست  اژه ای  آیت الله  از  بیگانه  رسانه های 
ندارم  یاد  شد.  شنیده  نمودند  اسلامی  رافت 
جز روضه ارباب گریه کرده باشم اما امروز در 
ملاءعام برای لغو حکم گریه کردم. صدای قبلی 
ما شنیده شد. ۴۸ ساعت وقت داریم تا فارغ از 
جناح بندی های سیاسی و اعتقادی با همدلی و 
وفاق ملی از قوه قضائیه بخواهیم که در خصوص 
حکم ماهان صدرات با تاسی از سیره اهل بیت 

علیهم السلام برخورد شود.

والمسلمین  حجت الاسلام  ایسنا،  گزارش  به 
امروز  صبح  قضا  دستگاه  رئیس  اژه ای  محسنی 
یکشنبه ۲۰ آذر طی سخنانی در نخستین همایش 
ملی ارتقاء شفافیت که با حضور سران قوای سه گانه 
برگزار شد، ضمن تسلیت ایام فاطمیه، ابراز امیدواری 
کرد که خروجی و نتیجه همایش ملی ارتقاء شفافیت 

به نفع کشور، مردم و نظام باشد.
رئیس دستگاه قضا در ادامه، شفافیت را مترادف 
با زلال بودن، آشکار بودن و ظاهر بودن عنوان کرد 
می شود  صحبت  شفافیت  از  که  زمانی  گفت:  و 
باید به این موضوع توجه کرد که شفافیت چگونه 
تحقق پیدا می کند؛ آثار شفافیت چیست و ظاهر 
بودن مسائل چه منافع و تاثیراتی برای کشور دارد؟ 
چنانچه موضوعی افشا شد که نباید افشا می شد، چه 
پیامدها، خسران ها و زیان هایی برای مردم، کشور 
خواهد داشت؟ در کدام حوزه ها شفافیت اولویت 
کرد؟  توجه  بیشتر  باید  بخش ها  کدام  به  و  دارد 
راهکارهای عملیاتی شدن شفافیت در همه حوزه ها 

خصوصا حوزه های اولویت دار کدامند؟
محسنی اژه ای با اشاره به مقوله شفافیت در گفتار 
و کردار مسئولان تصریح کرد: چنانچه ما در گفتار 
خود صداقت و شفافیت داشته باشیم، آنچه  را که 
لازم است و ضرورت دارد صادقانه و خیرخواهانه با 
مردم بیان می کنیم؛ کاری که توان انجام آن را نداریم 
وعده نمی دهیم و صرفاً کاری که توان انجام آن را 
داریم به مردم اعلام می کنیم و بعد هم تا سرانجام 
پیگیری  را  موضوع  داده ایم،  که  وعده ای  اجرای 
می کنیم. رئیس عدلیه افزود: چنانچه ما در گفتار 
خود صداقت و شفافیت داشته باشیم، اگر احتمال 
دهیم کاری صحیح است اما امکان انجام آن وجود 
ندارد باید به مردم اعلام  کنیم که ما این کار را صحیح 
می دانیم و با اتکال به خداوند، همه تلاش خود را 
برای انجام آن به کار می گیریم؛ اگر هم به هر دلیلی 
در انجام فعلی که می خواستیم انجام دهیم موفق 
نشدیم در آنجا که شفافیت و صداقت باید باشد، 
با صداقت اعلام کنیم که ما می خواستیم این کار را 
انجام بدهیم و تلاش خود را هم انجام دادیم اما به 

دلایلی موفق نشدیم.
محسنی اژه ای افزود: یکی از مواردی که باید در 
میان ما مدیران کشور رواج  پیدا کند و فرهنگ سازی 
شود این است که آنچه را که می فهمیم و می دانیم، 
صادقانه و با ملاحظات شرعی و قانونی برای مردم 
بیان کنیم و با آنها در میان بگذاریم و از نظرات مردم 
کمک بگیریم. اگر هم در تصمیمات خود سهواً دچار 

اشتباه شدیم، اشتباه خود را به مردم بگوییم.
رئیس عدلیه یکی از مسائل اولویت دار در مقوله 
شفافیت را صداقت و شفافیت در گفتار دانست و 
بیان داشت: بیان حرف های دوپهلو و وعده هایی که 
نمی توان به آنها عمل کرد، شفافیت را دچار خدشه 

می کند.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به وجود اصل شفافیت 
در سیاستگذاری ها و برنامه ریزی ها در نظام جمهوری 
اسلامی  جمهوری  نظام  کرد:  اظهار  ایران  اسلامی 

ایران، چیزی را از مردم پنهان نکرده است؛ ما در 
برابر زورگویان و سلطه طلبان حاضر به باج دادن و 
سر خم کردن نیستیم و این سیاست را به صورت 

شفاف و صریح اعلام می داریم.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به اصل شفافیت در 
تقنین و قانون گذاری ، تصریح کرد : در قانونگذاری 
و  نوشته  قانون  که  شود  اعمال  دقت  نهایت  باید 
تصویب شده ، بدون ابهام و بدون اجمال و عاری 
از تفسیرهای متعدد و متکثر باشد تا از این طریق به 
اصل شفافیت خلل و خدشه وارد نشود؛ وقتی یک 
قانون تفسیرپذیر شد، مجری قانون ممکن است در 
مواجهه با دستگاه نظارتی، از تفسیر خود به عنوان 
ادله اجرا سخن بگوید و دستگاه نظارتی نتواند مجری 

احیاناً متخلف را مؤاخذه کند.
مردم  که  نیست  کافی  کرد:  بیان  عدلیه  رئیس 
صرفاً از محصول کار مطلع شوند بلکه آنها باید از 
فرآیند امور نیز اطلاع یابند.در فرآیند رسیدگی به یک 
پرونده حقوقی یا قضایی اگر اجازه ندهیم که مردم 
از فرآیند رسیدگی مطلع شوند و صرفاً به اعلام تبرئه 
یا محکومیت یک متهم بسنده کنیم، این امر واجد 

اصل  شفافیت نیست.
لازم  موارد  همه  اینکه  بیان  با  اژه ای  محسنی 
نیست محرمانه باشد، گفت: طبق قانون تحقیقات 
مقدماتی در امور کیفری، محرمانه است؛ حال سؤال 
این است که آیا باید همه این موارد ، محرمانه باشد؟
وی افزود: طبق قانون فعلی ، تا قبل از قطعیت 
حکم ، نمی توان فرآیند رسیدگی به پرونده را به اطلاع 
مردم رساند، آیا چنین چیزی با شفافیت در تضاد 
و  مردم  موارد ،  همه  در  دارد  آیا ضرورت  نیست؟ 

نخبگان بی اطلاع باشند؟

بدون حکمت،  آیا  بیان کرد:  قوه قضائیه  رئیس 
قانون اساسی مقرر داشته که اصل بر علنی بودن 
محاکم است به جز در موارد خاص؟ آیا تاکنون ما این 
حکمت را رعایت کرده ایم؟ آیا با وضع قوانینی، همین 

مورد مقرر در قانون اساسی را محدود نکرده ایم؟
در  که  فرآیندی  آیا  گفت:  قضا  دستگاه  رئیس 
راستای انتخابات انجام می گیرد ، در کمال شفافیت 
است؟ آیا باید به همین ترتیب باشد؟ از لحاظ قانونی 
ردصلاحیتش  دلایل  بخواهد  داوطلبی  چنانچه   ،
را بداند و این دلایل به اطلاع مردم نیز برسد، این 
قابل  امر  این  آیا  اما  است؛  اشکال  محل  موضوع 

تجدیدنظر نیست؟
همه  دارد  ضرورت  آیا  کرد:  اظهار  عدلیه  رئیس 
مسائلی را که با قانون محدود کرده ایم ، محدود باقی 

بماند و اجازه ندهیم مردم از  آنها بهره مند شوند.
محسنی اژه ای تاکید کرد: این حق مردم است که 
آنچه مربوط به امور خودشان است را بدانند و از 
حقوق خود مطلع باشند و بدانند که چگونه باید 
حقوق خود را در مراکز و دستگاه های مختلف استیفا 
کنند. باید در تمامی فرآیندهایی که مرتبط با حقوق 
مردم است ، شفافیت ایجاد شود تا از این طریق 

اعتماد و امید مردم افزایش یابد.
رئیس قوه قضائیه گفت: اگر مردم و مراجعان به 
استیفای  روش های  و  چگونگی  از  قضایی  دستگاه 
حقوق خود در مراجع قضایی مطلع نباشند ، ممکن 
دلالی  به  یا  کنند  چشم پوشی  خود  حق  از  است 
یا  یا مبلغ بیشتری را به یک وکیل  متوسل شوند 
کارشناس پرداخت کنند. لذا ما در دستگاه قضایی 
درصدد آن هستیم تا مردم را از راهکارهای احقاق 

تمام و کمال حق خود مطلع سازیم.

باید همه گزارش های  اژه ای گفت: چرا  محسنی 
سازمان  چرا  باشد؟  محرمانه  نظارتی  دستگاه های 
بازرسی باید همه گزارش های خود را با مهُر محرمانه 
ارسال کند؟ البته در برخی موارد گزارش های ارسالی 
حتماً باید محرمانه باشد؛ اما حقیقتاً در بسیاری از 

موارد نیز نیازی به قید محرمانه نیست.
جریان  در  مردم  همه  اگر  افزود:  عدلیه  رئیس 
بازرسی و نظارتی قرار  امور  گزارشات و فرآیندهای 
برای  لازم  اجتماعی  حمایت  آن  بسا  چه  گیرند، 
پیشبرد امور نظارتی محقق شود و آن دستگاه مورد 
نظارت و بازرسی قرار گرفته نیز بیش از پیش خود 
را به رعایت و لحاظ همه جوانب قانونی مقید بداند.

رئیس دستگاه قضا با اشاره به بازدیدهای خود از 
انبارهای سازمان اموال تملیکی و گمرکات و بنادر 
اظهار داشت: در بازدیدهایی که ما از انبارهای اموال 
پوشش  دادیم،  ترتیب  گمرکات  و  بنادر  و  تملیکی 
رسانه ای و دوربین هم همراه بود و مردم به صورت 
عیان و آشکار، معضلات و نواقص را مشاهده کردند 
و همه مشکلات این حوزه در معرض دید مردم قرار 
گرفت و به همین واسطه، امور پیش رفت و بسیاری 
از مشکلات مرتفع شد و این امر شاید چند برابر 

گزارش بازرسی، مؤثر بود.
با  مقابله  موضوع  در  داد:  ادامه  اژه ی  محسنی 
تجاوزها و تعدی ها به منابع و اراضی طبیعی و حریم 
رودخانه ها و سواحل نیز، امر فوق الذکر صادق است.
رئیس عدلیه در پایان خاطرنشان کرد: ما بعضاً 
خودمان با برخی ضوابط و مقررات، کار خود و مردم 
را مشکل می کنیم؛ چنانچه دوربین ها در محاکم و 
دادسراها و زندان های ما اجازه ورود داشته باشند، 

مطمئناً وضع ما بهتر خواهد بود.

جمهوری  نظام  در  کرد:  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
اسلامی ایران، شفافیت و مبارزه با فساد امری حیاتی و وظیفه 
شرعی است و بدون شفافیت امکان ندارد به کارآمدی برسیم و باید 

در همه قوا و سطوح شفافیت داشته باشیم.
شورای  مجلس  رئیس  قالیباف،  محمدباقر  ایسنا،  گزارش  به 
اسلامی صبح امروز)یکشنبه، ۲۰ آذر ماه( در اولین همایش ملی 
ارتقای شفافیت، ضمن تسلیت ایام شهادت صدیقه کبری، حضرت 
فاطمه زهرا)س( به محبین اهل بیت)ع( گفت: از رئیس سازمان 
بازرسی و قوه قضائیه که فرصتی را برای امر مهم شفافیت در حوزه 

حکمرانی فراهم کرده و مسئولان را گرد هم آوردند، تشکر می کنم.
وی ادامه داد: این همایش یکی از فرصت های کم نظیری است 
که به بحث شفافیت بپردازد لذا از همه اهالی علم و کسانی که در 
این همایش علمی و ملی شرکت کرده و با مقالات خود بر غنای 

بحث خواهند افزود، تشکر می کنم.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: ما به همین 
میزانی که بر حوزه محتوای نظری شفافیت تسلط پیدا کرده و به آن 
عمق می بخشیم، نیازمندیم که در تحقق و پیاده سازی ابعاد مختلف 
حکمرانی نیز به شفافیت توجه کرده و فاصله میان حرف و عمل 
را هرچقدر می توانیم کاهش دهیم که مردم از این بخش بهره مند 
شوند و پایه های حکومت در این بخش است که مستحکم می شود.
وی ادامه داد: از قضا زمانی که سخن بگوییم و عمل در آن نباشد، 

اعتماد نیز نخواهد بود، اعتمادی که مهم ترین و اصلی ترین سرمایه 
ملی هر جامعه ای است در نتیجه آن، اثر خود را از دست داده و 
یا کاهش می یابد. شکی نیست که در همه دولت ها در طول تاریخ 
موضوع مبارزه با فساد و شفافیت مهم بوده است و بسیاری از 
دولت ها و حکومت ها نتوانسته اند به خاطر بی توجهی به شفافیت و 
فساد، به اهداف خود برسند چرا که نتوانستند به موقع پیشگیری 
کرده و اتفاقات را جبران کنند و نتوانستند به موقع دردها را مشخص 

کرده و به وقت خود درمان کنند.
امروز  بر همین اساس تصریح کرد: طبیعی است که  قالیباف 
شفافیت و مبارزه با فساد که در ذات و روح انقلاب اسلامی و نظام 
مقدس جمهوری اسلامی و بر مبنای وظیفه شرعی برخاسته از 
مکتب قرآن و اهل بیت)ع( است و نظام ما در راستای آن گام بر 

می دارد، امر بسیار حیاتی و امری معنوی، دنیوی و اخروی است.
رئیس قوه مقننه در ادامه با بیان اینکه در مکاتب انسان ساختی 
که فلسفه بسیاری از حکومت ها است، امور براساس قراردادهای 
فضای  ما  بحث  فضای  اما  کرد:  اظهار  دنبال می شود،  اجتماعی 
معنوی، عقلانی و عدالت است که به تحلیل و تبیین دقیق مقام 
معظم رهبری زمانی که حرف از مکتب امام)ره( زده می شود، بحث 
مربوط به معنویت، عقلانیت و عدالت به عنوان سه رکن اساسی 

اندیشه امام)ره( است و وظیفه دنیوی و اخروی ماست.
وی در ادامه با تأکید بر اینکه در نظام جمهوری اسلامی به طریق 
اولی باید به موضوع شفافیت با جدیت نگریسته و آن را امری 
تزیینی و تشریفاتی ندانیم، بلکه وظیفه ای شرعی و یک امر اعتقادی 
دانسته و آن را یک حق عامه بدانیم، گفت: وظیفه ما در هر کجا 
هستیم همین است. همانطور که من ربع قرن یعنی واقعا ۲۵ سال 
است در حوزه های مختلف خدمتگزاری خود تلاش داشته ام در هر 

سازمانی که بوده ام به این موضوع توجه کنم.
قالیباف در ادامه با بیان اینکه امروز و مخصوصاً الان بیش از هر 
زمان دیگر و بعد از دفاع مقدس موضوع کارآمدی دین در اداره 
جامعه باید هدف تمام کارگزاران نظام اسلامی باشد، اظهار داشت: 
بدون تعارف در موضوع حکمرانی نو، بحث شفافیت یک اصل ملی 
است. در حکمرانی نو بحث ما این است که کانون ارزشی حکمرانی، 
کارآمدی است و قابل تصور نیست که بدون شفافیت به کارآمدی 

در مجموعه ای برسیم.
وی در ادامه با بیان اینکه در حوزه خصوصی و زندگی شخصی 
مردم، کسی حق ورود نداشته و ممنوع است، گفت: قانون برای 
ورود به هر حوزه ای نیز مشخص کرده چه کسانی و در چه حدی 
شورای  مجلس  در  شفافیت  قانون  در  ما  رو  این  از  کنند.  ورود 
اسلامی برای همه قوا، در همه بخش ها و با همین نگاهی که توضیح 

داده شد، موضوعات را دیده ایم.
قالیباف در ادامه با اشاره به موضوع شفافیت که در حال حاضر 
در شورای نگهبان بخشی از آن پیش رفت و بخشی از آن در مجمع 
تشخیص مصلحت است چرا که در مجلس به بعضی از موضوعات 
اصرار شد، عنوان کرد: من به عنوان عضوی از این مجمع، خواهشم 

این است که به این موضوع رسیدگی کنند.
رئیس مجلس ادامه داد: این سوال برای من نیز وجود دارد زمانی 
که اختلاف نظر میان دولت و مجلس وجود داشته و مجلس بعد 
از بررسی شورای نگهبان که قانونی و محترم بوده و ممکن است 
از جهت شرع یا قانون اساسی اشکالی داشته باشد، بر نظر خود 
اصرار می کند و تشخیص به عهده مجمع گذاشته می شود، چرا 
نباید مذاکرات، صحبت ها و دلایلی که نهایتا باعث تأیید و یا رد نظر 

مجلس می شود را مردم بدانند؟
وی در ادامه با بیان این موضوع که در حال حاضر شفاف ترین 
نهاد، مجلس است، اظهار داشت: هر قانونی تصویب می شود در 
صحن علنی است و همه مذاکرات، محتوا، مخالف و موافق در 
دسترس است و اینکه چه کسانی رأی موافق و مخالف می دهند با 
قانون جدید مشخص می شود. حتی ممکن است ۱۵ نماینده طرحی 
را امضا کنند و مردم هم بگویند این طرح مجلس است که البته طرح 
مجلس نیست بلکه طرح چند نماینده است اما با این حال همه از 

آن مطلع می شوند.
قالیباف در ادامه با بیان اینکه معتقدم شفاف سازی باید در همه 
بخش ها جدی گرفته شود و این حق دسترسی را به مردم بدهیم، 
بستر را فراهم کنیم و واقعا شفافیت را یک رکن بدون جایگزین در 
حکمرانی خود بدانیم، گفت: نباید اجازه دهیم موضوع شفافیت به 
دست خوانش های متفاوت داده شده و از آن برداشت های متفاوت 

شود که در عمل نخواهیم این موضوع را پیاده سازی کنیم.

محسنی اژه ای در همایش ملی ارتقای شفافیت:

با ورود دوربین ها در محاکم و زندان ها، مطمئناً وضع ما بهتر خواهد بود
رئیس قوه قضائیه گفت: یک مساله مهم شفافیت در گفتار و صداقت است.

بدون شفافیت به کارآمدی نمی رسیممحمد باقر قالیباف: 

چرا باید همه 
گزارش های 
دستگاه های 

نظارتی محرمانه 
باشد؟ چرا 

سازمان بازرسی 
باید همه 

گزارش های 
خود را با مُهر 

محرمانه ارسال 
کند؟

تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی به بیانیه مشترک چین و شورای 
همکاری خلیج فارس واکنش نشان دادند و اعلام کردند که بر سر تمامیت ارضی 

ایران با هیچ کس تعارف ندارند.
به گزارش ایسنا، برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در واکنش به بیانیه 
مشترک چین و شورای همکاری خلیج فارس در صفحات شخصی توئیترشان 

مطالبی نوشتند که به شرح زیر است:
احمد نادری نماینده تهران:

رویا فروشی به کشورهای منطقه و حاشیه خلیج فارس، از امریکا و غرب به 
چین و شرق رسیده!

این ضرب المثل فارسی که کل اگر طبیب بودی، سر خود دوا نمودی؛ مصداق 
بارز امید کشورهای حاشیه خلیج فارس به چین است که سال ها درگیر تایوان 

مانده!
چینی ها گنده تر از دهانشان حرف نزنند. جانم فدای ایران

جلال رشیدی کوچی نماینده مرودشت:
دولت چین بداند صحبت راجع به هر چیزی جز حق مالکیت ایران بر جزایر 

سه گانه آتش بر خرمن صلح در منطقه غرب آسیاست.

ما بر سر تمامیت ارضی خود با هیچ کس تعارف نداریم، چه غرب باشد چه 
شرق.

سیدنظام الدین موسوی نماینده تهران:
دولت چین باید بداند تمامیت ارضی ایران خط قرمز ماست و در این باره با هیچ 

کس تعارف نداریم.
هر دولتی، در هر شرایطی و با هر بهانه ای بخواهد درباره یک سانتی متر از این 

مرز پرگهر اما و اگر کند، پاسخ قاطعی از ملت و نظام ایران دریافت خواهد کرد.
امیدواریم بفهمند و سریعاً جبران کنند.

همانطور که ج.ا ایران در خصوص تایوان دخالتی ندارد انتظار است چین نیز از 
دخالت های تفرقه افکن پرهیز کند.

محمدرضا احمدی سنگری نماینده رشت:
بی تردید منافع ملی و به ویژه تمامیت ارضی کشور بر هر رابطه تجاری اولویت 
دارد. انتظار داریم دولت چین در خصوص موضوع جزایر سه گانه ایران همان 
موضعی را اتخاذ کند که دوست دارد سایر کشورها در خصوص تایوان اتخاذ کنند.

روح الله حضرت پور نماینده ارومیه:
ادعای اخیر دولت چین در خصوص جزایر سه گانه ایران، نقض آشکار تعهدات 

بین المللی این کشور از جمله پیمان شانگهای است و واکنش وزارت خارجه و 
عملکرد وزیری که قبلا به زبان چینی هم توئیت می زد، کافی و متناسب نیست.

استاندارد دوگانه وزارت خارجه در قبال رفتارهای بین المللی غرب و شرق برای 
ملت ایران قابل تحمل نیست. اگر وزارت خارجه در مسائل مختلف از جمله 
کشتار مسلمانان در چین با قاطعیت رفتار می کرد، امروز شاهد این گستاخی ها 

نبودیم.
از یک عمق  ایران در سالهای گذاشته  برنامه هسته ای  از  حمایت های چین 
منفعت طلبانه نشات می گیرد و اگر روزی این منافع از بین برود، این کشور نیز 
ممکن است در قالب یک کشور متخاصم در مقابل ایران قرار گیرد. متاسفانه 

برخی آقایان در داخل کشور نمی خواهند این واقعیت ها را ببینند.
زهره الهیان نماینده تهران:

به عنوان عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجه مجلس از موضع گیری 
صحیح و قاطع وزارت امور خارجه در واکنش به بیانیه مشترک چین با چند کشور 

عربی در ریاض کمال تشکر را دارم.
جمهوری اسلامی ایران با هیچ کشوری پیرامون تمامیت ارضی خود تعارف و 

مماشات ندارد، حتی شرکای راهبردی مانند کشور چین.

واکنش نمایندگان به بیانیه مشترک چین و شورای همکاری خلیج فارس
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